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HIREK

Ünnepi megemlékezés Ácson

Március 15-e a magyar nemzet legfontosabb ünnepe. Az 
ünnepi program a koszorúzásokkal vette kezdetét. A kerékpá-
ros emléktúrát a zord időjárás miatt a szervezők elhalasztot-
ták egy későbbi időpontra, de a babérkoszorúk és az emléke-
zés virágai így is kikerültek az emlékhelyekre.

 
Az Ácsi Gárdonyi Géza Általános Iskola aulájában gyűltünk 

össze a koszorúzások után, hogy méltó módon emlékezzünk 
meg az 1848-49-es forradalom és szabadságharc hőseiről. 
Czunyiné Dr. Bertalan Judit kormánybiztos, országgyűlési kép-
viselőnk sajnos betegség miatt nem tudott részt venni az ese-
ményen. Képviselő asszony ünnepi gondolatait Dr. Szentirmai 
István polgármester olvasta fel. Az ünnepi beszéd hallatán fel-
idézhettük Petőfi, Kossuth, Széchenyi, Deák tetteit, valamint a 
reformkor szellemiségét, a hazaszeretet fontosságát.

"Tisztelt Ünneplők, engedjék meg, hogy én három megfonto-
landó tanulságot emeljek ki a sok közül. Amire Kossuth maga is 
ráébredt, kissé megkésve, egyetlen nemzet sem lehet szabad más 
nemzet szabadsága nélkül. Egy nemzet szabadságának kivívása 
nem ignorálhatja más népek szabadság iránti vágyát. Elsősor-
ban, ha nem is kizárólagosan, csak magunkra számíthatunk a 
magyar nép sorsának alakításában. Nem várhatjuk másoktól 
gondjaink megoldását, nemzetünk felemelését. A magyar nem-

zet boldogulása csak közös akarattal, elhatározással és munkál-
kodással sikerülhet. A márciusi ifjak által szerkesztett kiáltvány 
így kezdődik: Mit kíván a magyar nemzet. Majd így folytatódik: 
Legyen béke, szabadság és egyetértés." – zárta gondolatait 
Czunyiné Dr. Bertalan Judit.

Az ünnepi beszédet követően az Ácsi Városi Énekkar erre az 
alkalomra összeállított dalcsokrot adott elő Illyés Rita karve-
zető vezényletével. Ráadás dalként a közönséggel közösen 
énekelték el a Kossuth nótát.

A folytatásban Édes hazám címmel zenés, verses ünnepi 
műsort láthatott a közönség, amelyben közreműködtek: 
Boldog Zsófi, Janovszki Csenge, Kalla Sándor Mátyás, Pauer 
Gergely, Balogh Attila, Szűcs Erika táncosai, a Kaktuszok, 
valamint a BRTK Önkéntes Klub tagjai. Az előadás gerincét a 
forradalom és szabadsághart eszmeiségéhez köthető versek 
és dalok adták, amelyeket korabeli visszaemlékezések, vala-
mint Petőfi Sándor naplórészletei fűztek  össze.

A megemlékezéssel nem értek véget az ünnepi esemé-
nyek, hiszen a Sméja Galériában Fikner Piroska Katalin művész-
tanár festményeiből nyílt kiállítás 25 évvel a fák, virágok, fel-
hők után címmel. A kiállítást Dr. Németh Eleonóra főorvos 
asszony nyitotta meg. A megnyitóról részletesen beszámo-
lunk következő lapszámunkban.  

EBBEN A SZÁMBAN:
Városházi Hírek Így ünnepelt a 

város Új gépjárművet kaptak a 

tűzoltók Energetikai felmérés az 

önkormányzat épületeiben A 

vitaminpótlásról Új fogorvos 

érkezett  Rendőrségi Visszapillantó

Hírek  Télűző VigadalomFarsang

Porték, Interjúk, beszámolók

Fotó: Szijj Csenge
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Városházi Hírek
Ács Város Önkormányzatának Képviselő-testülete 2023. 

január 18-án és 2023. február 14-én tartotta soron következő 
testületi üléseit, melyeket a helyi kábel Tv is közvetített. A 
Képviselő-testületi üléseket megelőzően az anyagok kiküldés-
re kerültek a képviselők részére. 

2023. január 18-i testületi ülésen meghozott fontosabb 
döntések

· A Képviselő-testület döntött Ács Város Építési Szabály-
zatáról szóló 16/2021.(IX.10.) önkormányzati rendelet, vala-
mint a város településszerkezeti tervének módosításáról, a 
beérkezett kérelmeknek megfelelően. 

· A Képviselő-testület megalkotta az új rendeletét Ács 
Város Önkormányzat Képviselő-testülete és szervei Szerve-
zeti és Működési Szabályzatáról.

· A Képviselő-testület Ács település közigazgatási terüle-
tén a 2023/2024-es iskolai tanévre továbbra is a két felvételi 
körzet megtartását támogatta.

· Döntés született arról, hogy amennyiben az Ácsi Bóbita 
Óvoda nevelőtestülete is egyetért a jelenlegi intézményve-
zető, Héreginé Major Ilona újabb 5 évre történő megbízásával, 
akkor a képviselő-testület pályázat kiírásának mellőzésével, az 
intézményvezető ismételt megbízását kezdeményezi. 

· A Képviselő-testület elfogadta Ács Város Önkormányza-
tának 2023. évi költségvetési koncepcióját.

· A Képviselő-testület döntött arról, hogy a lámpatestek 
számának csökkentésével nem kívánja módosítani a közvi-
lágítását és elhatározta, hogy árajánlatokat kér be led lámpa-
testek beszerelésére elsőkörben a Gyár utcára vonatkozóan.

· Elfogadásra került, hogy az Ácsi Pitypang Bölcsődében a 
bölcsődei ellátás a nyári szünet miatt 2023. július 24-től 2023. 
augusztus 11-ig szünetel.

· Zárt ülésen a Képviselő-testület önkormányzati bérlakás 
kiutalásokól döntött.

 2023. február 14-i testületi ülésen meghozott fontosabb 
döntések

· Elfogadásra került az Ácsi Kinizsi SC, az Ácsi Bartók Béla 
Művelődési Ház, Könyvtár és Városi Sportcsarnok, valamint az 
Ácsi Polgármesteri Hivatal 2022. évi tevékenységéről szóló 
beszámoló. 

· A Képviselő-testület megalkotta Ács Város Önkormány-
zatának 2023. évi költségvetéséről szóló rendeletet. 

· Elfogadásra került a köztemetőkről és a temetkezés rend-
jéről szóló 10/2022. (III. 18.) önkormányzati rendelet módosí-
tása, valamint a lakások és helyiségek bérletéről, valamint 
elidegenítésükről szóló 30/2019. (XI.15.) önkormányzati ren-
delet módosítása.

· A Képviselő-testület több új rendeletet alkotott, melyre 

azért volt szükség, mert a régi rendeletek eredeti formájuk-
ban nem feleltek meg a mai jogszabály-szerkesztési követel-
ményeknek. Elfogadásra került:

· A céljelleggel nyújtott önkormányzati pénzügyi támo-
gatások rendjéről szóló önkormányzati rendelet.

· Kitüntető díjak alapításáról és adományozásának 
rendjéről szóló önkormányzati rendelet.

· Ács Város címeréről és zászlajáról szóló önkormány-
zati rendelet.

· A közterületek nemzeti ünnepeken történő fellobogozá-
sáról szóló önkormányzati rendelet.

· A Képviselő-testület elfogadta a Delirest (Eurest) Étte-
remüzemeltető Kft. vállalkozási szerződés módosítását, mely 
szerint 2023. március 1-től az eladási árak 25 %-kal emelked-
nek.

· A Képviselő-testület a Tatabányai Tankerületi Központtal 
a korábbi évekhez hasonlóan használati megállapodás megkö-
tését javasolta az Ácsi Gárdonyi Géza Általános Iskola székhely-
intézménye melletti sportcsarnokot és az Ifjúság utcai telep-
helyet érintően. A székhelyintézmény mellett működő sport-
csarnok használati díját 2022. szeptember 1-től 6.250,- 
Ft/tanóra összegben, az Ifjúság utcai telephely használati díját 
75 (Ács Város Önkormányzata) -25 (Tatabányai Tankerületi 
Központ) %-os költségmegosztással javasolta.

· Elfogadásra került a 2023. évi közbeszerzési terv, valamint 
az Ácsi Polgármesteri Hivatal köztisztviselői 2023. évi teljesít-
ménykövetelményeinek alapját képező kiemelt célok megha-
tározása.

· A Képviselő-testület határozott időre, 2023. február 21-
től 2023. június 20-ig megbízta Balogh Attila programszer-
vezőt az Ácsi Bartók Béla Művelődési Ház, Könyvtár és Városi 
Sportcsarnok intézményvezetői feladatainak ellátásával. 

· A Képviselő-testület felhatalmazta a polgármestert az I. 
számú fogászati körzet rendelőjében lévő fogászati kezelő 
egység cseréjének elvégzéséhez szükséges fogászati kezelő-
egység megrendelésére, bruttó 6,512,624,- Ft összegben.

· A Képviselő-testület elhatározta, hogy megbízási szerző-
dést köt Böröczné Kőszegi Zsuzsanna okleveles könyvvizs-
gálóval Ács Város Önkormányzata 2022. évi konszolidált be-
számolója és a 2022. évi zárszámadása felülvizsgálatára, 
bruttó 500.000,- Ft összegben. 

· Jóváhagyásra került a polgármester 2023. évi szabadsá-
golási ütemterve.

· A Képviselő-testület elfogadta az iskolabusz szolgáltatást 
végző Fa-Ter Kft. fuvardíj módosítási javaslatát, amely szerint 
2023. február 15. napjától az iskolabusz fuvardíja tanítási 
naponként, 61.400 Ft + ÁFA összegre emelkedik.

· Zárt ülésen a Képviselő-testület Esély-Otthon lakás, vala-
mint önkormányzati bérlakás kiutalásáról döntött.
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Ünnepi megemlékezés Ácson
Fotók: Szijj CsengeNyéki János, 
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Közlemény

Tisztelt Ácsiak!
Az Önök együttműködését kérjük egy tiszta, tisztább településkép érdekében!

Minden felelősen gondolkodó és a környezetére igényes Ácsi Polgártársunk 
segítségére szükség van ahhoz, hogy a közterületeink rendezettek és tiszták 

legyenek!

Első sorban Önökhöz szól ez a felhívás!

Kérünk mindenkit, akinek fontos a közterületeink, utcák, parkok tisztasága, hogy jelezzék, ha 
szemetes területet látnak, sőt fotóval, videóval is dokumentálják, ha szemetelőt látnak, hogy 

felléphessünk velük szemben!
Az önkormányzat kapacitása nem elegendő ahhoz, hogy ezt megelőzze, és ahhoz sem, hogy naponta 

járja végig a település egészét, és összeszedje a mások által igénytelen és teljesen szabálytalan 
módon eldobált hulladékot.

A város tisztaságához szükség van mindenkire, aki ezt nem nézi jó szemmel,
és akit zavar az utcai szemét látványa.

KÉRÜNK MINDENKIT, HOGY JELEZZE A SZEMTES TERÜLETEKET ÉS SEGÍTSE NÉVVEL, BIZONYÍTHATÓ 
MÓDON FOTÓVAL, VIDEÓVAL A SZEMETELŐK BEAZONOSÍTÁSÁT, HOGY A HATÁLYOS 

SZABÁLYOKNAK, RENDELETEKNEK MEGFELELŐEN FELLÉPHESSÜNK ELLENÜK!

Jelzéseiket a 06-20/372 5992 telefonszámon, vagy személyesen várjuk!

Legyen ez a küldetés, a 
TISZTA ÁCS 

közös ügyünk!

Köszönettel:
Ács Város Önkormányzata

Új többfunkciós, vízszállító gépjármű segíti
az ácsi tűzoltók munkáját januártól

Az átadás és a műszaki vizsgáztatás 
megtörtént, az újonnan beszerzett és 
különböző eszközökkel felmálházott 
Steyr típusú autó 3 személy szállítását 
teszi lehetővé és csaknem 4000 liter víz 
szállítására alkalmas, ami a környéken is 
egyedülálló, legközelebb ugyanis a csak-
nem 40 km-re fekvő Győrben rendelkez-
nek hasonló funkciót ellátó tűzoltóautó-
val.

Az új gépjármű az Önkormányzati 
Tűzoltóparancsnokság mintegy 163 
km2-es működési területén, Ács, Bana, 
és Bánolna településeken bevethető, 
ahogy Nagyigmándon és Komáromban 
is segíti majd a tűzoltók munkáját. A víz-
szállítás mellett tűzoltásra és műszaki 
mentésre is igénybe vehető a jármű, így 

Ünnepélyes keretek között adták át 
az Ácsi Önkormányzati Tűzoltóságon 
január 24-én az  Önkéntes Tűzoltó Egye-
sület új vízszállító gépjárművét.

Az egyesület egy a Katasztrófavédel-
mi Igazgatóság járműparkjában leselej-
tezésre került habbaloltó gépjárművére 
nyújtott be pályázatot még 2021-ben. A 
jármű végül nyertes pályázat révén, ám 
egy hosszadalmas, csaknem másfél éves 
procedúrát követően került az Ácsi ÖTP  
tulajdonába. - Tájékoztatta lapunkat 
Dunczt András, az Önkéntes Tűzoltó 
Egyesület tűzoltóparancsnoka, aki hoz-
zátette, mivel városunkban más a struk-
túra, így eredeti funkcióját Ácson már 
nem töltheti be a jármű, de közben új 
értelmet nyer az autó hasznossága.
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közúti balesetek és fakidőlések esetén is 
ki tud vonulni. - Tudtuk meg. 

A katasztrófavédelem évek óta nagy 

hangsúlyt fektet az önkéntes tűzoltó 
egyesületek mentő tűzvédelemben ját-
szott szerepének erősítésére. Az 1883 

óta működő Önkéntes Tűzoltó Egyesü-
let jelenleg több, mint 40 taggal rendel-
kezik. - A tavalyi, 2022-es évben hozzáve-
tőleg 14 vonulása volt az egyesületnek, 
az idei évben pedig már 5 alkalommal 
igénybe kellett venni az új gépjárművet 
különböző esetekhez. - Emelte ki kér-
désünkre Dunczt András, aki hozzátette, 
hogy a legjelentősebb káreset, amely-
nek elhárításában az ÖTE is részt vett, a 
Hartmann Hungary Kft-nél keletkezett 
tűzeset volt.  

2023. januárjától tehát egy új funk-
ciókkal ellátott vízszállító gépjármű is 
bevethető az Önkormányzati Tűzoltópa-
rancsnokság vonulási területén, mely-
nek rendszerbe állításával jelentősen 
növelhető a beavatkozások hatékonysá-
ga, az ácsi önkéntesek pedig magasabb 
szintű védelmet tudnak biztosítani a 
bajba jutott állampolgároknak, illetve az 
élő és épített környezet számára egy-
aránt.

Aki vért ad, életet ad!

A Magyar Vöröskereszt az egyik legnagyobb humanitárius 
szervezet, mely kezdetektől az önkéntességen alapul. A mai 
rohanó világban azonban az önkéntesek toborzása is jelentős 
feladat, ami mára jellemzően az iskoláskorú, valamint a már 
idősebb, nyugdíjas korosztályra korlátozódik. A 2022 február-
jában kialakult humanitárius válság azonban sok embernek 
felnyitotta a szemét, s szinte egy emberként fogott össze a 
szervezet a háború sújtotta területekről érkező menekültek 
megsegítésére. - Komáromban két területen is tudtunk segí-
teni, a legjelentősebb támogatás a Fenyves táborban volt, 
ahol csaknem 80 ember napi háromszori étkezésének kiosztá-
sában nyújtottunk segítséget, valamint adományokat, éppen 
szükséges tisztálkodási szereket vittünk számukra. A kollégi-
umban elhelyezett krízishelyzetbe került családokat pedig 
ugyancsak élelmiszerrel, illetve az ezek tárolására alkalmas hű-
tőszekrényekkel támogattuk, megkönnyítve ezzel a kialakult 
helyzetet. - Emelte ki a területi koordinátor. 

Városunkban két másik település – Komárom és Kisbér – 
mellett tavaly év végén a Magyar Vöröskereszt a Penny Market 
üzletlánccal közösen élelmiszergyűjtő akciót hirdetett, mely-
nek keretében igen jelentős adomány gyűlt össze a helyieknek 
köszönhetően. - Ács igen előkelő helyen szerepelt a karácsonyi 
gyűjtésben, az adományokat az ottani kollégák szét is osztot-
ták az ünnepet megelőzően. Ezen kívül Ács városának tudtunk 
adományozni 40 darab 25 kg-os csomagot, hogy minden rá-
szoruló család számára valódi ünnep lehessen a karácsony. - 
Tette hozzá Oláh Gábor, aki úgy véli, hogy az idei évben a 
korábbinál is nagyobb hangsúlyt kap majd az adományozás, az 
emberi segítségnyújtás, a rászorulók megsegítése. 

A folyamatos és egyenletes vérellátás csak embertársaink 
önzetlen segítségével,  véradással oldható meg. - Olvasható a 
Magyar Vöröskereszt weboldalán. Éppen ezért fontos felhívni 
a figyelmet a véradások fontosságára, melyeket egy-egy terü-
leten általában háromhavonta szerveznek. Nők évente há-
romszor, férfiak évente ötször adhatnak vért és két véradás 

között minimum 56 napnak kell eltelnie. - Azt kell mondanom, 
hogy az ácsi véradások minden alkalommal megállják a helyü-
ket és van, amikor kimagaslóan jó eredményeket tudnak hoz-
ni. Átlagosan körülbelül 30-40 rendszeres véradója van a vá-
rosnak, akik egy ilyen alkalommal az egészséges  vérfrissítés 
mellett akár három másik emberéletet is megmenthetnek. 
Ugyanakkor azt is el kell mondanom, hogy a véradók többsége 
hölgy, ez országosam jellemző tendencia. - Hangsúlyozta a 
Magyar Vöröskereszt területi koordinátora

Az emberek többsége talán nem is sejti, mekkora érték a 
saját egészsége. Pedig mindenki számára ennek kellene len-
nie a legfontosabbnak. A saját egészségünk mellett pedig a 
másik legjobb dolog, ha adhatunk. Legyen az bármi: ez eset-
ben az éltető vér, az emberi test egyik legfontosabb alkotó-
eleme. Adjunk tehát és segítsük a Magyar Vöröszkereszt mun-
káját a következő szervezett véradáson március elején, s le-
gyünk rendszeres véradók, hiszen mindenkire szükség van! 

“Adj vért, ments meg három életet!” - Hangzik a szlogen, bizonyára mindannyian találkoztunk már vele valamilyen 
formában. Köztudott, hogy a Magyar Vöröskereszt talán legfontosabb feladata a véradások szervezése, valamint a 
hozzájuk érkező adományok szétosztása a rászoruló családok között, ezen kívül azonban az elsősegélynyújtás alap-
jainak megismertetésére és prevenciós programok, egészségnapok szervezésére, táborok  lebonyolítására is nagy 
hangsúlyt fektet a szervezet. Ácson és környékén számos ember él, akik élnek azzal a különleges lehetőséggel, hogy 
véradásukkal hozzájárulnak a rászoruló beteg emberek gyógyulásához. - Mondta el lapunknak Oláh Gábor, aki 6 éve a 
Magyar Vöröskereszt Komárom-Kisbér Területi Szervezetének koordinátora. 
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Több önkormányzati épület energetikai állapotát
vizsgálták a közelmúltban Fotók: NAGY TAMÁS

11 az önkormányzat tulajdonában álló és fenntartásában működő épület általános állapotát tartalmazó hatástanul-
mány elkészítésére kérte fel városunk vezetése a tavalyi év végén Silye Tamást, a Településfejlesztési Bizottság egyik kül-
sős tagját. A vizsgálat során a Pénzásási Orvosi Rendelő, az ugyanezen a városrészen található Iskola és Óvoda épülete, a 
Fogorvosi és Üzemorvosi Rendelő, a Polgármesteri Hivatal, valamint az Orvosi és Védőnői Rendelők az Óvodaközi Óvoda, 
továbbá a Bartók Béla Művelődési Ház, a Bagolyvár, a Szociális Alapszolgáltató Központ és a Városi Sportcsarnok épülete 
került górcső alá. A felmérés elsősorban a fent említett ingatlanok általános szerkezeti mivoltára, berendezésére, 
gépészeti és villamossági rendszerének aktuális állapotára irányult. - Mondta el lapunknak Silye Tamás, aki hozzátette, 
hogy az energiahordozók drasztikus áremelkedése okán rendkívül fontos a fogyasztások optimalizálása, az épületek 
jövőbeli szerkezeti megóvása, korszerűsítése, valamint lehetőség szerint a megújuló energiákat használó rendszerek 
beépítése. Ács Város fejlődése érdekében elengedhetetlen a hatékony energiafelhasználás. - Emelte ki Silye Tamás.

Az energetikai felmérés során első-
ként vizsgált önkormányzati ingatlan az 
1960-as években épült Pénzásási Orvosi 
Rendelő volt, mely jelenleg is folyama-
tos, maximális kihasználtság mellett mű-
ködik. A vizsgálat egyértelmű eredmé-
nye, hogy önkormányzatunk feladata a 
jövőben olyan pályázati források kere-
sése, melyekből hűtő-fűtő klímaberen-
dezéseket telepíthet, így lényegesen 
kevesebb energiafelhasználás mellett 
érhető el a kazán hatásfoka. Emellett 
természetesen fontos lenne az épület 
homlokzatának szigetelése, a nyílászá-
rók cseréje, illetve a villamoshálózat kor-
szerűsítése is. 

- A Pénzásási településrészen fekvő 
oktatási intézmény meglehetősen kor-
szerűnek mondható a vele egy épületet 
képező Sportcsarnok épületéhez viszo-
nyítva. - Tájékoztatta riporterünket Silye 
Tamás. A létesítményben időszerű lenne 

az elöregedett nyílászárók cseréje és a 
teljes hőszigetelés. 

Városunk önkormányzata már koráb-
ban is jelentős beruházásokat valósított 
meg a Bóbita Óvoda épületén azért, 
hogy a gyerekek és az itt dolgozók szá-
mára minél otthonosabbá tegyék az in-
tézményt, növelve ezzel a nevelés, okta-
tás színvonalát. - Ugyan a fűtésrendszer 
teljeskörű felújítása, a külső nyílászárók 
cseréje, valamint a közlekedő folyosók 
járólappal való burkolása megvalósult a 
fejlesztés során, azonban az épület 
lapostető szigetelése mindenképpen 
fontos lenne az energiahatékonyság nö-
velése szempontjából. - Hangsúlyozta 
Silye Tamás. 

A belső terek kaptak hangsúlyt az el-
múlt években a Fogorvosi és Üzemor-
vosi Rendelőben, hiszen kicserélték az 
épület villamoshálózatát, korszerűsítet-
ték a belső helyiségeket és a nyílászáró-

kat is a beruházás során. Azonban mivel 
az ingatlannak sem a homlokzata, sem 
pedig a lapostető felülete nem hőszige-
telt, egy olyan pályázati lehetőség kere-
sése ajánlott, amely lehetővé teszi en-
nek megvalósítását. A váró, és kezelő 
helyiségekben klímaberendezések van-
nak, melyekkel megoldható ezen helyi-
ségek fűtése.                                          

A következő állapotfelmérésen át-
esett létesítmény a Polgármesteri Hiva-
tal épülete volt, mely Silye Tamás szerint 
szerkezetileg korának megfelelő állapo-
tú, ám energiahatékonyságát tekintve 
nem kiemelkedő. Ugyan a nyílászárókat 
nemrég kicserélték, és megtörtént a la-
postető hő- és vízszigetelése, homlok-
zati hőszigeteléssel nem rendelkezik az 
intézmény. Az épület villamoshálózata 
megfelelő, azonban ajánlott lenne a vil-
lámvédelmi hálózat felülvizsgálata, to-
vábbá a légkondícionálás és a homlok-

Pénzásás Orvosi rendelő

Pénzásás Iskola

Pénzásás Óvoda

Egészségház Fogorvosi rendelő

Bagolyvár Zichy-kastély

Önkormányzat
Óvodaközi Óvoda

Sportcsarnok
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Az energiaválság

zati hőszigetelés elvégzése, az energia-
takarékosság növelése céljából.

Ugyanez mondható el az Orvosi, -
Védőnői Rendelők épületéről is, hiszen 
itt is növelni kellene az ingatlan hőtech-
nikai hatékonyságát a falak teljes hőszi-
getelésével, valamint a nyílászárók cse-
réjével. Silye Tamás azt mondja, ahogy 
minden általa vizsgált épületben, itt is 
ajánlott a lámpatestek ledes fényforrá-
sokra való cseréje.

Ahogyan a Pénzásási Bóbita Óvoda, 
úgy az Óvodaközi gyermeknevelési in-
tézmény is folyamatos fejlesztés alatt áll 
az önkormányzat sikeres pályázatainak 
köszönhetően. 2022-ben ugyanis meg-
történt a nyílászárók cseréje, illetve fű-
téskorszerűsítése is. A felújítások sora 
pedig az idei évben is folytatódik, hiszen 
elkészül az intézmény tetőburkolat cse-
réje és homlokzati szigetelése is. - Véle-
ményem szerint a hosszútávú fejlesztési 
célok között kell szerepelnie a meglévő 
fűtési rendszer kiegészítésének egy 
másik alternatívával, egy megújuló ener-
giaforrást használó berendezés telepí-
tésével. - Tette hozzá.

A helyi védelem alatt álló impozáns 
Zichy-kastély épületében működik a Bar-
tók Béla Művelődési Ház, mely ugyan-
csak a 11 felmért épület listáján szere-
pelt. Köztudott, hogy a kastélyt az el-

múlt időszakban felújították, a fenntart-
hatóság érdekében korszerű, modern 
tetőszerkezettel látták el. Megtudtuk 
azt is, hogy az idei fűtésszezon költsé-
geinek csökkentése érdekében célszerű 
lenne a nyílászárók ellenőrzése és javí-
tása, valamint javasolt továbbá az érin-
tés és villámvédelmi hálózat felülvizs-
gálata is. A nyílászárók helyreállítása idő-
közben megtörtént, melynek köszönhe-
tően kis anyagi ráfordítással jelentős 
hőmérsékletbeli különbség tapasztal-
ható a különböző fűtött helyiségekben.

Az előbb említett Zichy-kastélyhoz 
hasonlóan a Bagolyvár épülete is folya-
matos korszerűsítés alatt áll, több állag-
megóvó beruházást hajtottak végre az 
ingatlanon az elmúlt időszakban. Szárí-
tóvakolás és új nyílászárók jellemzik, 
fűtését a jövőben hűtő-fűtő klímaberen-
dezésekkel lehetne kiváltani, kiegészí-
teni.   - Mondta az energetikai felmérést 
végző Silye Tamás.

Az önkormányzati intézmények közül 
a felmérés szerint modern megjelenésé-
vel a Szociális Alapszolgáltató Központ 
van a legkiválóbb állapotban, azonban 
itt is érdemes lenne kialakítani egy ener-
giatakarékos fűtési alternatívát, a meg-
lévő napelemes rendszer által termelt 
energia kiaknázásával. - Tudtuk meg.

Az utolsó, és egyben legjelentősebb 

beltérrel rendelkező önkormányzati 
fenntartású intézmény a Városi Sport-
csarnok. Nyílászárói az építés óta nem 
lettek korszerűsítve, a csarnok fűtését 
pedig gázüzemű fűtőtestek látják el, 
melyeknek rendkívül magas a fogyasz-
tása. - Az intézmény rendelkezik egy 120 
darabos, egyenként 250W-os napele-
mes rendszerrel, amely jelentős energia-
többletet termel. Ennek az energia-
mennyiségnek csak egy kis hányadát 
használják fel az épületben. Ennek a 
többlet felhasználásának kiaknázása 
mindenképpen jövőbeli célként kell, 
hogy lebegjen az önkormányzat szeme 
előtt. Időközben ennek a tervezése el-
indult, amely egy hőszivattyús hűtő-fűtő 
komplex berendezést foglal magában. - 
Közölte a Sportcsarnok jelenlegi energe-
tikai állapotát Silye Tamás. 

Az Ácsi Önkormányzat fenntartásá-
ban működő épületek állapota tehát az 
országos átlagnak megfelelő, ám min-
denképpen lényeges azok további fej-
lesztése. A városvezetés a jövőben is ar-
ra törekszik, hogy intézményeit külön-
böző uniós és állami támogatásokból 
olyan energetikai besorolás alá hozza, 
hogy ne csupán az ingatlanok piaci érté-
ke nőjön, de a megújuló energiaforrá-
soknak köszönhetően jelentősen csök-
kenjenek azok rezsiköltségei is.                 

Az energiaválság, energiatakarékos-
ság az utóbbi 2 évben szinte közhely lett. 
Ugyanolyan, mint a környezetvédelem. 
A felszínről mindenki beszél, de a 
konkrétumok nem tudatosulnak. Pl.: az 
egyén mit tegyen, mire figyeljen. 

Az energiafelhasználás hatalmas 
mértékben nőtt a Földön az emberi te-
vékenységnek köszönhetően. Aki egy 
kicsit is figyelt a világra, érezte, hogy 
eljön az az idő, amikor nem mehet min-
den ugyanúgy, mint eddig. A háborúval 
felszínre kerülő energiaválság ijesztő és 
kijózanító. Az biztos, hogy meg kell vál-
tozni az emberiség gondolkodásmód-
jának, hozzáállásának. Ez igaz az embe-
riségre, kormányokra, településekre és 
az egyénre egyaránt.

Leegyszerűsítve két vonalon kell ko-
moly változás: 1. csökkenteni az energia-
felhasználást 2.a megújuló energiát 
mind nagyobb arányban használni. Eh-
hez tudatos és következetes gondolko-

dás kell. Persze az egyének gondolko-
dását segíti, hogy ezzel hatékonyan 
tudja csökkenteni költségeit, hisz ez az 
egyik fő cél.

Az Önkormányzat Településfejlesz-
tési Bizottsága a fent leírt gondolatokat 
komolyan véve szervezett előadássoro-
zatot , hogy segítse bővíteni az ismere-
teket a témában. Az ötletgazda és első-
számú szervező Nagy Miklós volt. 

A plakáton meghirdetett előadások 
célratörőek voltak, messze minden köz-
helytől. Az első alkalommal csekélyebb 
volt az érdeklődés, a 2. napra többen 
voltak kíváncsiak. Kiváló volt a biomassza 
kazán gyakorlati bemutatója. Az előadók 
gyakorlati oldalról, számításokkal meg-
erősítve járták körül a témákat. Zömé-
ben cégek képviselőjeként összefogott, 
logikus, laikus számára is érthető gondo-
latokat hallhattunk. Mindenki át tudta 
gondolni saját otthonát ill. életét az 
energia oldaláról: házak energiagazdál-

kodása, gáz-elektromos áram felhaszná-
lás, hőszivattyú, légkondi, napelem, nap-
kollektor, biomassza, a helyes energia 
kiválasztása ezek költsége,  szigetelés-
szigetelés-szigetelés!!! Az előadó cégek, 
vállalkozók elérhetőségét érdemes el-
menteni, hátha szükség lesz a segítsé-
gükre. A feltett kérdések, kialakult be-
szélgetések alapján azt mondhatom: aki 
eljött, nem bánta meg!

A végén két személyes gondolat:
1.: Egy hallgatót idézve:” hát ezek 

nem bóvli előadások voltak! Szuper”
2: El kell felejteni a következő hozzá-

állást: így szokták csinálni, kb. jó lesz ez 
így. Valószínűleg sokat nyerünk és sok 
csalódástól kíméljük meg magunkat, ha 
hozzáértő számítás alapján vágunk neki 
felújításnak, beruházásnak! 

Ez úton gratulálok és köszönöm a 
szervezőknek a színvonalas programot.

HEROLDNÉ  HÁJOS JÚLIA
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A vitaminok jelenléte nélkülözhetet-
len az egészséges életmódhoz, viszont a 
megfelelő mennyiség előállítására tes-
tünk nem minden esetben képes, ezért 
fontos, hogy természetes tápanyagok-
kal vigyük be őket. Előfordulhat, hogy 
néhány esetben étrendkiegészítők hasz-
nálatához fordulunk. 

A vitaminokat 2 csoportra oszthatjuk 
oldódásuk szempontjából. A vízben ol-
dódó vitaminok, (C, B9, B7, B3, B5) me-
lyek általában gyorsan kiürülnek a szer-
vezetből, illetve a zsírban oldódó vitami-
nok, (A, D, E, K) melyek akár 2-3 hónapig 
is raktározódnak, ezért csak bizonyos 
időközönként ajánlott pótlásuk. 

A C-vitamin kiváló munkát végez tes-
tünk védelmében. Nemcsak az immun-
rendszert segíti a kórokozók leküzdésé-
ben, de antioxidánsként is fontos szere-

MÁRKUS GRÉTA JUDIT
PTE hallgatóA vitamin pótlás fontossága

pet tölt be. További jótékony hatása, 
hogy segíti a sebek és szövetek gyógyu-
lását, hozzájárul a bőr egészséges álla-
potához, illetve biztosítja a vas felszívó-
dását. Bevitele napi szinten ajánlott, 
különböző gyümölcsök (citrusfélék, al-
ma), zöldségek (piros paprika, zöldfűsze-
rek, kelkáposzta) fogyasztásával lehet-
séges. A napi ajánlott mennyiség 60-65 
mg. 

A D-vitamint sokan napfény vitamin-
ként ismerik, viszont kevesen tudják ró-
la, hogy egy része valójában hormonnak 
felel meg. Döntő szerepet játszik télen, 
amikor a rövidebb nappaloknak köszön-
hetően kevésbé vagyunk kitéve napsu-
gárzásnak. Ez a vitaminforma ugyanis 
napsugárzás hatására szintetizálódik 
elővitaminokból a bőrünk szöveteiben. 
Hatása a kalcium felszívódásában, cson-

tok fejlődésében, egészséges sejtnöve-
kedésben és gyulladás csökkentésében 
figyelhető meg. Legfőbb forrásai a zsí-
ros halakban, tojássárgájában, valamint 
dúsított élelmiszerekben találhatók. 
Hiánya gyermekeknél angolkórt, felnőtt 
egyéneknél csontritkulást eredményez-
het. A megfelelő beviteli mennyiség a 
hazai ajánlás alapján gyermekeknek 600-
1000 NE, felnőttek és várandósok szá-
mára 1500-2000 NE. Túladagolás követ-
keztében kalcium lerakódást, illetve tar-
tós vese és csontkárosodást okozhat. 

Mindenképpen fontos, hogy figyel-
jünk testünk jelzéseire, ugyanis a vitami-
nok pótlása létfontosságú. Lehet, hogy 
közhelyesnek hangzik, de a régi mondás 
is úgy tartja, hogy 'Mindennap egy alma, 
az orvost távol tartja!'
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 Március 1-től új fogorvos látja el az I. számú körzethez
tartozó betegeket városunkban

Az elmúlt hónapok sikeres egyeztetéseinek köszönhetően várhatóan 2023.március 1-től az Ácsi Fogorvosi-
, és Üzemorvosi Rendelő épületében megkezdi rendelését Dr. Juhász Orsolya Virág fogorvos. Doktornő ez év 
februárjában írta alá az I. számú fogorvosi körzet működtetésére vonatkozó szerződést. Már kisgyermek-
korában eldöntötte, hogy orvosi pályára lép, amit azóta sem bánt meg, szereti a munkáját, hivatásnak 
tekinti. A Komárom-Esztergom vármegyében felnőtt fiatal orvos a Szegedi Tudományegyetem fogorvosi 
karán szerezte diplomáját, ám hű maradt szülőföldjéhez, így tovább erősíti Ácson az egészségügyi alap-
ellátást. Ismerkedjünk meg vele kicsit közelebbről.

Kedves Doktornő, mutatkozzon be 
röviden az ácsiaknak, mit lehet Önről 
tudni?

A nevem Dr. Juhász Orsolya Virág. 
Szegeden végeztem fogorvosként, 
majd az egyetemi tanulmányaim után az 
alapellátásban helyezkedtem el és kör-
zeti fogorvosként dolgoztam két telepü-
lésen is. 

Hogyan és pontosan mikortól tölti be a 
város fogorvosi praxisát?

Március 1-től indul a rendelés. Beje-
lentkezni folyamatosan lehet rendelési 
időben a -es telefon-06-20/433-0977
számon.

Kötődik-e valamilyen szálon Ácshoz?
Komárom-Esztergom megyében 

nőttem fel és Tatára jártam gimnázium-
ba, de Ácshoz ezidáig nem volt kötődé-
sem. Egyetem után Szeged melletti te-
lepülésen helyezkedtem el, azonban 
szerettem volna a környékre visszaköl-
tözni, hogy a családom közelében le-
gyek. Olyan települést kerestem a me-
gyében, ahol régóta betöltetlen körzet 
van, így találtam meg az Önök városát.

 
Milyen állapotban és felszereltséggel 
vette át a praxist?

A rendelő az elmúlt időszakban teljes 
felújításon esett át. Új fogászati kezelő-
széket, bútorokat, eszközöket és anya-
gokat kaptunk az önkormányzattól, így 
vadonatúj, korszerű rendelőben tudjuk 
fogadni a hozzánk érkező pácienseinket.

Mennyire fontos Ön szerint a 
prevenció a szájápolásban, illetve az 
élet más területein?

Én úgy gondolom, a prevenció na-
gyon fontos. Nem csak a fogászatban, 
hanem más egészségünket érintő terü-
leten is. Fontosak az évenkénti szűrő-
vizsgálatok és fogorvoshoz is érdemes 
lenne évente legalább egyszer elmenni, 
akkor is, ha nincs panasz. Így az esetleges 
problémák előbb észrevehetők és ki-
sebb volumenű kezeléssel gyógyíthatók 
a különböző szájüreget és fogakat érin-
tő betegségek. Emellett nagyon fontos 
lenne a gyerekeket már egészen kis kor-
ban elhozni, legalább egy ismerkedésre 
a rendelőbe. Jobb, ha először úgy talál-
koznak a szakemberrel, hogy nem fog-

fájás miatt jönnek. Ezáltal később kevés-
bé fognak félni. 

Milyen kezeléseket, beavatkozásokat 
tud elvégezni a rendelőben?

A rendelőben az alapellátáshoz tar-
tozó minden kezelés igénybevételére 
van lehetőség. Először a hozzánk érkező 
pácienseknél szűrővizsgálat történik, 
majd egy személyre szabott kezelési ter-
vet megbeszélve indulunk neki a terápi-
ának. Kezdve a fogkő eltávolítással és 
egy szájhigiéniás tanácsadással, mert vé-
leményem szerint a helyes fogmosás az 
alapja mindennek. 

Mi az a probléma, amivel 
leggyakrabban felkeresik a fogászati 
rendelőket?

Egyértelműen a fogfájás az a panasz, 
ami miatt a leggyakrabban keresnek fel 
a páciensek. Ilyen esetben már sajnos 
nagyobb kezelések elvégzésére van 
szükség, és többször kell visszajönni. 
Ezért is lenne fontos az évenkénti kont-
roll, hogy minél több fogat tudjunk meg-
menteni.

Mit üzenne a leendő pácienseinek?
Várjuk őket szeretettel az assziszten-

semmel, Pap Adriennel, akit sokan is-
merhetnek a településen. Fontos azon-
ban, hogy telefonon mindenképpen je-
lentkezzenek be, mielőtt eljönnének, 
akkor is, ha akut panaszról van szó, mert 
előzetes időpontot adva a várakozással 
töltött időt jelentősen tudjuk csökken-
teni.

Hogy alakul a rendelési idő egy héten?
Az a jó hírem van a lakosoknak, hogy 

minden hétköznap lesz rendelés, sőt a 
rendelési idő kialakításánál arra is figyel-
tem, hogy a héten kétszer is legyen le-
hetőség a későbbi órákban is eljönni ke-
zelésre. A pontos rendelési idő a követ-
kezőképpen alakul: 

Hétfő: 09:00-16:00
Kedd:  11:00-18:00
Szerda:  08:00-14:00
Csütörtök: 12:00-18:00
Péntek: 08:00-12:00

Van-e orvosi hitvallása, ha igen, mi az?
Már kislány korom óta tudtam, hogy 

fogorvos szeretnék lenni. Munkám so-
rán célom a pácienseim fogászati prob-
lémáinak teljeskörű feltérképezése, 
azok magas szintű, komplex ellátása. 
Szeretném, hogy a kezelések menetét 
pácienseim is értsék és követni tudják. 
Nagyon fontosnak tartom, hogy a keze-
lések fájdalommentesen, félelem-men-
tesen teljenek. Hiszem, hogy idővel az 
emberek fogászati kezeléstől való félel-
meit el lehet oszlatni. Fontosnak tartom 
azt is hangsúlyozni, hogy a fogászati 
problémák más egészségügyi betegsé-
geket is okozhatnak, melyek a rendsze-
res kezeléssel megelőzhetők. Eddigi 
munkám során azt tapasztaltam, hogy 
egy-egy sikeres kezelés után a páciensek 
családtagjai is eljöttek, esetenként olya-
nok is, akik évek óta nem jártak fogor-
vosnál. Ez jó érzés volt, és visszajelzés a 
munkámról, amit nagyon szeretek.
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“Aki boldog, vele örülünk, akinek bánata van, azzal együttérzünk!”
A 34 éve működő ácsi virágüzlet tulajdonosával beszélgetünk

Landesz Istvánné Balázs Márta 1967 
óta tevékenykedik a kereskedelmi szfé-
rában, kezdetben bolti eladóként, majd 
felvásárlóként dolgozott az ÁFÉSZ-nál. 
Később az Ácsi TSZ létesített egy kerté-
szetet, ekkor kereste fel akkori vezetője, 
Nagy Irén üzletvezető-váltás miatt, s 
tekintve, hogy Mártinak volt néhány év 
hasonló területen szerzett tapasztalata, 
elvállalta a munkát. Így került a virágüz-
letbe. - Csupán egy évig dolgoztam itt, 
amikor a privatizációt követően 1987-
től, mint egyéni vállalkozó vettem át a 
bolt működtetését, jelenlegi, Gyár utcai 
üzletembe 2001-ben költöztem át. - 
Mondta Márta, aki hozzátette, hogy az 
évek során folyamatosan követte az ak-
tuális trendeket, melyek változása az 
utóbbi 10 évben meglehetősen felgyor-
sult, de kínálatával mindig igyekszik nap-
rakész lenni a vevői igényeknek megfele-
lően. Talán ez is a titka az üzlet hosszú 
fennmaradásnak, hiszen több virágbolt 
is nyílt a városban az elmúlt időszakban, 
ám közülük csak kevés tudott fennma-
radni hosszabb ideig. - Szeretem az 
embereket, és nem teszek különbséget 
közöttük, minden vásárlóval egyformán 
bánok, ha bejön az üzletbe. - Hangsú-
lyozta. 

A hét mindig árubeszerzéssel kezdő-
dik, ekkor frissítik fel a készletet az üzlet-

ben, de igény esetén a hét folyamán 
többször is érkezik friss virág a Gyár úti 
boltba. A vázák átmosása után beleke-
rülnek a szebbnél szebb vágott növé-
nyek, valamint a naptári ünnepekhez 
kapcsolódó cserepes, vagy egyéb virá-
gok is minden alkalommal a polcokra ke-
rülnek. - Vásárlóink körében nagy ked-
venc az orchidea, a papagájvirág, de nép-
szerű a rózsa, a frézia, illetve a tulipán is. 
Emellett készítünk asztaldíszeket, felké-
résre esküvői dekorációkat, melyeket a 
helyszínre szállítunk és dekorálunk is az 
ifjú párok nagy megelégedésére. Továb-
bá koszorúkat és sírcsokrokat készítünk 
temetésekre, telefonos megrendelése-
ket is teljesítünk és kérésre házhoz is 
szállítjuk a virágokat. - Mondta lapunk-

nak a kétgyermekes édesanya, aki vállal-
kozása mellett időközben elvált férjétől 
és egyedül nevelte fel két ma már fel-
nőtt lányát.

- Ez egy rendkívül bizalomra épülő 
szakma, aki boldog, vele örülünk, akinek 
bánata van, azzal együttérzünk. A ta-
nácstalanokat ötletekkel támogatjuk, 
de megvalósítjuk a legmerészebb elkép-
zeléseket is. Nem ismerünk lehetetlent. - 
Jellemezte kereskedelmi hitvallását 
Márti, aki hangsúlyozta,  még a legmor-
cosabb vásárlót is beszélgetésre bírják, 
amíg az általa kért csokor elkészül.

Landesz Istvánné 56 éve dolgozik a 
kereskedelemben, 34 éve üzemelteti 
helyi virágüzletét. Az eltelt évtizedek 
alatt remek együttműködést alakított ki 
a partnercégekkel, az ácsi és a környező 
települések visszatérő vásárlóival, vala-
mint a helyi önkormányzattal is. Rend-
szeres támogatója az Ács Városi rendez-
vényeknek, egyebek mellett a Fogathaj-
tó Verseny pályáinak dekorálását is min-
den évben vállalkozása végzi, teljesen 
díjmentesen, emelve ezzel a program 
színvonalát. Márta a jövőben is törekszik 
olyan minőségi szolgáltatást nyújtani 
vásárlóinak, ami mindenki megelégedé-
sére szolgál, hiszen minden emberi érzés 
kifejezhető virággal, legyen az bánat, 
öröm, vagy éppen hála. 

Aki a virágot szereti, rossz ember nem lehet. – Tartja a mondás. Különösen igaz ez az állítás Landesz Istvánné 
Mártára, akinek ha kimondjuk a nevét, bizonyára minden helyi tudja a városban, hol kell őt keresni, még akkor is, 
ha kevésbé vagyunk tájékozottak Ácson: a Gyár úton, az Emlékpark és az Önkormányzat épülete között. Itt 
működik ugyanis Márti virágüzlete, már csaknem 22 éve. Sokan kedvelik és keresik a városban, talán azért, mert 
szinte nincs olyan ötlet, vagy vevői elképzelés, amit két lelkiismeretes és kreatív alkalmazottjával ne tudnának 
teljesíteni. Talán ezért is olyan különleges és népszerű üzlet, ezért működik töretlenül összesen már több, mint 3 
évtizede az elmúlt évek nehéz gazdasági helyzete ellenére is. Legyen akármilyen alkalom, születésnap, esküvő 
vagy Valentin nap, s legyen igény vágott csokorra, asztali,  esküvői dekorációra, vagy cserepes virágra, Márti Virág 
és Dekor üzletében találnak módot a megoldásra.
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en kF l ő t  g r e ket y me
 Harmadik alkalommal került megren-

dezésre idén februárban a már hagyo-
mányosnak mondható felnőtt jelmezbál 
az Ácsi Városi Sportcsarnokban. Sajnos a 
vírushelyzet miatt 2 éven át nem tudtuk 
megszervezni, de örömmel láttuk, hogy 
ez alatt az idő alatt a lelkesedés nem 
hagyott alább, sőt, inkább nőtt!

Nagy öröm volt látni, hogy ilyen so-
kan jelmezbe bújtak, hogy ennyi felnőtt 
egy kis időre újra gyermek tudott lenni! 
Fergeteges estét töltöttünk együtt a ki-
kapcsolódás,a szórakozás és nem utolsó-
sorban a jótékonykodás jegyében. Az 

Ácsi Gárdonyi Géza Általános Iskola és az 
Ácsi Bóbita Óvoda néhány lelkes szülője 
fogott össze, és szervezte meg együtt 
ezt az estét, legfőképp jótékony céllal, 
hiszen a belépőjegyek árából és a tom-
bolaárusításból befolyt összeget, 846 
000 Ft-ot a két intézménynek ajánlottuk 
fel, fele-fele arányban.

Itt szeretném megköszönni szervező-
társaim és jómagam nevében a sok se-
gítséget, felajánlást mindenkinek, aki 
bármilyen formában hozzájárult ahhoz, 
hogy ez a rendezvény megvalósulhas-
son!

Az est megnyitó műsorában ritmikus 
gimnasztika produkció, latin tánc és kö-
szöntő vers is helyet kapott. Természe-
tesen a jelmezverseny sem maradt el, a 
legötletesebb női, férfi,páros és csopor-
tos jelmezek díjazása mellett a zsűri 
különdíjat is ítélt a SzinkronúszÁCS csa-
patnak, akik meglepetés műsorszámmal 
nyűgöztek le mindenkit. 

Reméljük, a hagyományt folytatva 
jövőre is találkozhatunk! Addig is min-
denkinek kellemes ötletelést kívánok a 
következő jelmezéhez!

(A fotókért köszönet Czeglédi Tamásnak.)

SZŰCS ERIKA
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Erdélyi szilveszterünk….

A régebbi évekhez hasonlóan az el-
múlt esztendőben is megadatott baráti 
társaságunknak, hogy Székelyföldön bú-
csúztassuk az évet és köszöntsük 2023-t.

Az utazó csapatunk tagjai javarész-
ben ácsi barátokból tevődik össze a Ba-
kancsosok és nem bakancsosok közül, 
ám az idei évben csatlakoztak hozzánk 
Veszprém-Kádártáról és Dabasról is régi 
kedves barátaink. 

Mivel hagyománnyá vált már az el-
múlt alkalmakkor, hogy a Madarasi Har-
gita nem  maradhat ki a programból, így 
most is a hegy közelében kerestünk szál-
lás helyet magunknak. Ez Ivómezeje köz-
ségben sikerült is a Vadaspark területén 
levő gyönyörű, farönkből épült vendég-
házban. Ivómezeje az a község ahonnan 
a legközelebbi úton lehet elérni a Mada-
rasi Hargita csúcsát, közigazgatásilag 
Zetelakához tartozik, attól észak-keletre 
fekszik. 

December 30.-án indultunk útnak és 
bár az út hosszú és elég fárasztó is tud 
lenni, várakozással és vidáman vágtunk 
bele tudva azt, hogy a célunkban milyen 
élmények várnak minket. 

Több kisebb pihenő után az első ál-
lomásunk Farkaslakán volt, itt született 
Tamási Áron, Kossuth díjas székely ma-
gyar író, akinek szállóigévé lett mondata 
az Ábel trilógia harmadik kötetében így 
hangzik: „Azért vagyunk a világon, hogy 
valahol otthon legyünk benne.” Aki erre 
jár megtekintheti az író szülőházát és 
síremlékét is.

Székelyudvarhelyen is megálltunk, 
ahol tisztelegtünk az ún. VasSzékely 
szobornál. Ezt a szobrot 2000. március 
15.-én leplezték le, az eredeti I. világhá-
borús emlékmű helyén, amit a románok 
1919-ben ledöntöttek. Az eredeti em-
lékmű talapzatának nyugati oldalán ez a 
felirat volt olvasható: „A trón és a haza 
védelmében vassá válik a székely, s hősi, 
csodás tettét hirdeti a hon, s a világ.” – 
innen ered a szobor elnevezése.

Miután a kihagyhatatlan Alexandra 
Cukrászdában elfogyasztottuk a finom 
sütiket, meg sem álltunk Ivómezején 
levő szállásunkig. Azért is kellett kicsit 
sietni, mert ezen a napon még tervez-
tünk egy programot magunknak, Szent-
egyházán a csodálatos Gyermek Fili év 
végi koncertjét semmi áron nem akartuk 
kihagyni. Sikerült is időben odaérni a 
városba, amiről tudni kell, hogy a magyar 
lakosság aránya 99 % fölött van, gyakor-
latilag mindenki magyarnak vallja ma-
gát. Egy órával a kezdés előtt zsúfolásig 
telt már a Gábor Áron Művelődési Ház 
terme, ahol a Fili megint egy felejthe-
tetlen és felemelő előadást tartott a 
jelenlevőknek. Közel 1000 km-re Ácstól 
együtt énekelhettük mindkét Himnu-
szunkat a helyiekkel és a kórussal.

Az év utolsó napján látogatást tet-
tünk Olaszteleken, testvértelepülésün-
kön élő barátainknál. Itt mindig meleg 
szeretettel és kedves vendéglátással kö-
szöntenek minket, ott folytatódik a be-
szélgetés, ahol legutóbb abbamaradt hi-
ába telt el közben akár egy év is. Máté 
Anikóéknál gyűltek össze az erdővidéki 
barátaink és mi ide megérkezve zsebel-
tük be az öleléseket és adtuk át minden 
ácsi üdvözletét, és jó kívánságait az 
Olasztelekieknek. Úgy terveztük, hogy 
túl sok időt nem töltünk náluk, lévén 
mégis Szilveszter napja volt, ám ez szo-
kás szerint nem így alakult, hiszen sok 
mondanivalója akadt mindenkinek és a 
poharak is mindig telve voltak. Késő este 
érkeztünk vissza Ivóba, ahol egy kis mu-
latságot csaptunk magunknak, búcsúz-
tatva a 2022-es évet.

Amikor tehetjük az év első napján 
meghódítjuk a Madarasi Hargita 1801 
méter magas csúcsát, ez a hegy a Keleti-
Kárpátok azon belül a Hargita-hegység 
legmagasabb pontja. Nekünk magyarok-
nak igazán kultikus hely, amit a székelyek 
„Szent Hegynek” neveznek. Ahogy 
Orbán Balázs írta: „Ezen havas egészen 
székely, s mint olyan valódi székely góbé, 
nem állhatok ellent a vágynak, hogy an-
nak e bérczes kis hazába mindenüvé ellát-
szó viharos tetejét meg ne másszam(..).”

Most nem volt viharos és nem is volt 
havas, ám a vágy és az akarat megvolt 
csapatunk tagjaiban, így aztán a csúcstá-
madás sikerrel járt és a kopjafák között, 
igazi nemzeti érzéssel telve koccinthat-
tunk az új esztendő várakozásai elé.

Visszatérve Ivóba pihenés és a hely 
szolgáltatásainak kipróbálása követke-
zett, mindenkinek igénye és kedve sze-
rint. Van itt jakuzzi, dézsafürdő, kondi 
terem, egyszóval a hely minden igényt 
kielégít, ugyanez elmondható a gasztro-

nómia vonatkozásában is, mindenkinek 
ajánljuk, aki errefelé tervezi utazását.

Január másodikára azt terveztük, 
hogy motoros hószánokkal járjuk be a 
Hargita útjait, ám ezt az enyhe idő meg-
hiúsította, amit el kellett fogadnunk és 
gyorsan új programot találni. Ebben lett 
segítségünkre Bíró László barátunk, aki 
terepjáró autójával elvitt minket erdőt, 
hegyet látni és az sem riasztotta vissza, 
ha éppen út sem vezetett arra, amerre Ő 
menni akart. Útba ejtettük a volt dik-
tátor egyik vadász lesét, a székelyvarsági 
Csorgókő vízesést, a varsági boltot, amit 
Parlamentnek hívnak – hiszen itt mondja 
el mindenki ami a lelkét nyomja –, és a 
kilátót is. Érdekes, izgalmas élmény ke-
rekedett ebből a napból is, és a kedves 
Bíró családnál még volt módunk helyi 
ízeket beszerezni pálinkát, lekvárt és 
zakuszkát. 

Miután utolsó éjszakánkat eltöltöt-
tük Ivóban, elindultunk hazafelé ám 
Korondon még beiktattunk egy napot, 
mert szerettük volna megnézni Kelet-
Európa legnagyobb kültéri Krisztus áb-
rázolását, a Gordon-tetőn álló Jézus 
szive kilátót. Egy egy modern ábrázolás, 
amit 2013-ban avattak fel, 22 méter ma-
gas és a fejrészébe csigalépcső vezet, 
ahonnan gyönyörű kilátás nyílik a kör-
nyékre. 

Ezután a környék látnivalói közül 
megnéztük a Mini Transilvania Parkot, 
nagyon érdekes volt látni, hogy Erdély-
ben gyakorlatilag a kastélyok, várak és 
egyéb középkori építmények mindegyi-
ke magyar nemesek érdeme és tulajdo-
na volt.(!!!)  Ugyanitt, Szejkefürdőn van a 
Székelykapu múzeum, ide temették 
báró lengyelfalvi Orbán Balázst, akit a 
legnagyobb székelynek tartanak, író, 
történész, etnográfus, publicista és 
közéleti személyiség volt. Országgyűlési 
képviselőként is ténykedett, a Magyar 
Tudományos Akadémia levelező tagja is 
volt, 1890-ben Budapesten hunyt el.

Itt volt lehetőségünk belekóstolni a 
híres szejkei borvízbe is, ami nevével 
ellentétben nem bor ízű, sokkal inkább 
savanyúvízre hasonlít, ám a helyiek es-
küsznek számos jótékony hatására, amit 
valószínűleg magas nátrium-karbonát 
tartalma okozhat.  

Miután rácsodálkoztunk a fent leír-
takra visszatértünk Korondra, ahol 
Ravasz Imre barátunk és kedves felesé-
ge Rózsika örömmel fogadott minket az 
általuk épített Evelyn Panzióban. Reg-
gel aztán indulás haza, de azért Parajdra 
még beugrottunk egy kis sóért.

Reméljük írásunkkal sikerült minél 
több olvasónak kedvet csinálni egy 
erdélyi utazáshoz, aki egyszer megteszi 
ezt biztosan visszavágyik ide, csakúgy 
mint mi.        

VISSZAPILLANTÓ
CSUKA LÁSZLÓ
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Sikeresen pályáztunk
Egyesületünk a Természetjáró Ba-

kancsos Klub sikeresen vett részt a Vá-
rosi Civil Alap 2022. évben meghirdetett 
„civil közösségi tevékenységek és felté-
teleinek támogatása” című alprogram-
hoz kapcsolódó pályázatán. Mi az esz-
közbeszerzést választottuk, így rendez-
vényeken használatos eszközöket, illet-
ve célszerinti tevékenységünkhöz szük-
séges eszközöket szerezhettünk be. A 
pályázatnak köszönhetően gazdagab-
bak lettünk egy mobil áramfejlesztővel, 

a hozzá való elektromos hosszabbítók-
kal, elosztókkal, valamint hátizsákokkal 
és kerékpáros fejvédőkkel.

A projekt a Városi Civil Alap támoga-
tásának köszönhetően valósult meg. 
VCA-KP-1-2022/3-000118

TÓTH J.

Rendőrségi Hírek
Passzív biztonsági eszközök használatának ellenőrzésére fókuszál a Rendőrség.

Pogrányi Zsolt r. százados az Ács-
Bábolna Rendőrőrs Őrsparancsnoka hív-
ja fel a figyelmet és tájékoztatja a lakos-
ságot a passzív biztonsági eszközök 
használatának fontosságára.

Ebben az évben különösen nagy fi-
gyelmet szentel a Rendőrség a passzív 
biztonsági rendszerek ellenőrzésére, 
legfőképpen a biztonsági öv, gyermek-
ülés megfelelő használatára, illetve 
bukósisak viselésére. 

A hárompontos biztonsági öv hasz-
nálata hazánkban több évtizede kötele-
ző, ennek ellenére ez a szabály még ma 
sem természetes mindenki számára. Ki-
fogások tárházával indokolják meg a jár-
művezetők és utasaik, hogy miért nem 
kötik be magukat, miért nem használnak 
bukósisakot. A kibúvókat keresők nem 
veszik figyelembe azt, hogy aki nem 
tartja be az előírt szabályokat az nem-
csak a saját maga életét és testi épségét 
veszélyezteti, hanem másokét is.

A jármű hátsó ülésén biztonsági öv 
nélkül utazó és egy nagyobb fékezés mi-
att a vezető ülésének, vagy szélvédőnek 
csapódó, felelőtlen utas miatt is történ-
het tragikus baleset.

A biztonsági öv használata nem az 
Ön döntése, hanem kötelező! Kérjük a 

közlekedésben résztvevőket, hogy min-
dig tartsák be a közúti szabályokat, a biz-
tonsági öv, a gyermekbiztonsági rend-
szer, valamint a segédmotorosoknál és 
motorkerékpárosoknál a bukósisak 
megfelelő használatát. Ne sodorják ve-
szélybe magukat és a többi közlekedőt 
azzal, hogy a passzív biztonsági eszkö-
zöket nem használják. 

A rendőrség az alábbiakra hívják fel a 
figyelmet a biztonsági öv használata 
kapcsán:

· Ne feledjék, csak egy mozdulat!
· A biztonsági öv használata nem le-

hetőség, hanem kötelező a gépjármű-
vekben nemcsak a sofőr, hanem utasai 
számára is, és nem lehet elégszer hang-
súlyozni, hogy használata életeket 
menthet meg!

·Az eszköz a balesetet megakadá-
lyozni nem tudja, azonban annak bekö-
vetkezése esetén a sérülések fokát je-
lentősen csökkentheti.

· Használatát sokan mellőzik abból a 
tévhitből adódóan, hogy a gépjárműbe 
beépített légzsák ugyanolyan szerepet 
tölt be, mint a biztonsági öv. Ez azonban 
nem így van! A légzsák csak a becsatolt 
biztonsági övvel együtt fejti ki azt a vé-
delmi hatását, amiért kifejlesztették. A 
baleset időpontjában kinyíló légzsák, a 

biztonsági öv nélkül nem alkalmas az 
előre lendülő test megtartására.

· Elinduláskor mindig csatolják be a 
biztonsági övet és hívják fel utasaik 
figyelmét is a használatára!

Gyermekbiztonsági rendszerben tör-
ténő szállítás szabályai:

- Sok esetben nincsenek tisztában a 
járművezetők a gyermekek gépjármű-
ben történő elhelyezésének szabályai-
val. 

- A gépkocsiban vagy mopedautóban 
150 cm-nél alacsonyabb gyermek csak a 
testméretéhez és testsúlyához igazodó 
kialakítású gyermekbiztonsági rendszer-
ben rögzítve szállítható. A 3 évnél fia-
talabb gyermeket is gyermekbiztonsági 
rendszerbe kell ültetni.

- A jármű első ülésére gyermekbiz-
tonsági rendszer – haladási iránnyal 
ellentétesen – kizárólag akkor szerelhe-
tő fel, ha az üléshez légzsákot nem sze-
reltek fel, vagy az kikapcsolható. 

- A gyermeket nem kell gyermek-
biztonsági rendszerben rögzíteni, ha 
gépkocsi hátsó ülésén utazik, 3. életévét 
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„Napsugaras” sikerek”
PRISKI TÍMEA igazgató – Napsugár Művészeti Iskola

2023. február 2-án rendezték meg a 
VI. Veszprémi Regionális "Szűcs József" 
Fagottversenyt. A helyszín: a Csermák 
Antal Alapfokú Művészeti Iskola Cser-
mák terme volt, ami pár évvel ezelőtt 
lett felújítva, így méltó helyszíne volt a 
versenynek. 13 résztvevő iskola hozott 
versenyzőket, akik első, második, harma-
dik, negyedik és továbbképző évfolyam 
korcsoportokban indultak. A verseny-

zőknek két egymástól eltérő zenetörté-
net stílusú és karakterű művet kellett 
bemutatni.  

Ácsi tagozatunkról 2 növendékkel ér-
keztünk, akik a versenyen nagyon maga-
biztos tudásról tettek tanúbizonyságot. 
Ez csak kellő szorgalommal, kitartással, 
és megfelelő szakmai pedagógus mun-
kával érhető el. 

Turcsán Sándor I. korcsoportban 

arany minősítést, Szűcs Attila IV. korcso-
portban ezüst minősítést kapott a 3 fős 
szakmai zsűri megítélése alapján. 

Ezúton gratulálok növendékeinknek, 
Molnár Johanna felkészítő tanárnak, és 
Ferenczy Zsombor kollégámnak a zon-
gorakíséretért. Külön köszönet jár a 
szülők támogató hozzáállásáért, akikkel 
együtt izgultunk a helyszínen.

ITT A FARSANG ÁLL A BÁL
Hosszú idő után újra tudtunk farsangi bált rendezni az isko-

lában. Sajnos a koronavírus járvány miatt az elmúlt két évben 
nem lehetett nagyobb iskolai rendezvényt tartani. Így nem 
csoda, hogy minden osztály nagyon várta a péntek délutánt. 
Először az alsósok vették birtokba az aulát. Az alsó tagozatos 

gyerekek már reggel izgatottan érkeztek az iskolába, volt aki 
már a jelmezét is hozta magával.

Ebéd után az aulában a kikiáltók hangoskodással nyitották 
meg a maszkabált. Ezután a maskarások felvonulása követ-
kezett, akik versekkel, táncokkal, énekekkel örvendeztették 
meg a közönséget. Egy közös mulatozás után, az osztályter-
mekben folytatódott buli, ahol a házi készítésű sütemények 
arattak nagy sikert. A tanító nénik vidám játékokkal szóra-
koztatták a gyerkőcöket. Sok osztályban tombolasorsolás is 
volt, a szülői felajánlásoknak köszönhetően. A nap végén fá-
radtan, de élményekben gazdagon tértek haza iskolánk apró 
tanulói.

Az alsósok felvonulását követően, a felsős osztályok mu-
tatták be a színvonalas produkciójukat. A nagyobbaknál egy-
re inkább a zenés, táncos előadások kapnak teret, de azért 
szép számú jelmezes felvonuló is színesítette a műsort. Felső 
tagozatban hagyomány, hogy minden farsangi bálon megvá-
lasztjuk az iskola bálkirálynőjét és bálkirályát. Az idei tanévben 
Tábi Stefánia, 7.c és Babócs Bálint, 8.b osztályos tanuló kapta  
a megtisztelő címet. Sötétedés előtt került sor a tombola 
ajándékok kisorsolására. Nagyon sok szép ajándék talált gaz-
dára. Itt szeretnénk megköszönni a szülőknek a tombola fel-
ajánlásokat. A délután folyamán a büféről a nyolcadik évfo-
lyamos gondoskodtak. Sok finom szendvics, sütemény és üdí-
tő várta a bálra ellátogatókat. A bevételből fedezik a végző-
sök a tablójuk elkészítését.

Az este jó hangulatáról Kerékgyártó Gábor és Poncsák 
Zétény, nyolcadikos tanulók gondoskodtak.

A büfé megrendezéséhez támogatást kaptunk a Büki és 
Társai Kft-től, a Brotnetti Pékségtől és természetesen a nyol-
cadikosok szüleitől. A bálkirálynő csokrát Landeszné Márti 
néni készítette. Mindenkinek köszönjük a felajánlásokat és a 
támogatást.

FÜLÖP MÓNIKA és
BÜKI-KARDOS ANITA

DÖK segítő pedagógusok

már betöltötte, legalább 135 cm magas 
és az üléshez beszerelt biztonsági övvel - 
testméretéhez igazodóan – biztonságo-
san rögzíthető.

A passzív biztonsági eszközök elmu-
lasztásáért járó szankciók:

Amennyiben a járművezető 
· lakott területen belül nem használja 

a biztonsági övét, úgy 10.000-Ft közigaz-
gatási bírságra, és 3 büntetőpontra szá-
míthat

· lakott területen kívül 15.000-Ft a 
büntetés, mellé 3 büntetőpont jár

· autópályán 20.000-Ft a bírság, és 5 
előéleti pont került bejegyezésre.

A gyermekbiztonsági rendszer hasz-
nálatával kapcsolatos rendelkezések 
megszegőivel szemben a rendőrök 
15.000 Ft helyszíni bírságot, továbbá 3 
büntetőpontot szabnak ki.

A bukósisak használatát elmulasztó 
vezető 10.000 Ft helyszíni bírságra és 3 
előéleti pontra számíthat. 

Utóbbi két szabálysértés esetében, 
amennyiben a rendőr nem helyszíni 
bírságot szab ki, hanem szabálysértési 
feljelentéssel él, abban az esetben a bír-
ságok összege duplázódik kormányren-
delet alapján. 

Feljelentést akkor kezdeményez a 
rendőrség, ha a szabályszegő, szabály-

sértő nem ismeri el a szabálysértés elkö-
vetést, illetve nagy általánosságban 
mondható, hogy akkor, ha az elkövető 
priusza indokolttá teszi súlyosabb bün-
tetés kiszabását, vagy több szabálysér-
tés róható a terhére. 

A Komáromi Rendőrkapitányság és 
az Ács-Bábolna Rendőrőrs felhívja a jár-
művezetők figyelmét arra, hogy a közel 
jövőben még fokozottabb rendőri ellen-
őrzésekre számíthatnak, melyek főként 
a biztonsági öv, gyermekülésre fognak 
fókuszálni.

 Sok esetben csak egy mozdulat, mely 
életet menthet. 

…hogy mindenki hazaérjen!
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V é g ü l c s a k l e g y ő z t ü k a t e l e t   
A farsangi időszak végéhez közeled-

ve többször is érezhettük, ahogy a nap-
sugarak melengetik a tájat és az arcun-
kat. Minden reményünk megvolt, hogy a 
kiszebáb elégetésével végleg a hátunk 
mögött hagyhatjuk a telet.

Ismét összegyűltünk a Zichy parkban 
február végén, hogy Éghető Eszter név-
re keresztelt kisze bábunkat máglyára 
vessük a rossz dolgokkal és a gonosz 
szellemekkel együtt. Az időjárás azon-

ban nem volt kegyes hozzánk, hiszen a 
tél utolsó lehelletét a bőrünkön érezhet-
tük időnként fel-feltámadó, hideg szél 
formájában. A rossz idő ellenére is sokan 
gyűltünk össze a parkban, ahol a Bóbita 
óvoda csoportjaiból érkező gyerekek 
mondókái és éneke adta meg a kezdő 
lendületet a télűzéshez, majd a Vaga 
Banda gólyalábas csapata jelent meg a 
semmiből, hogy hangos kurjongatások-
kal, zeneszóval és vidám vásári komé-
diával segítse a téltemetést.

Az esemény végén Éghető Eszterünk 
minden porcikája lángra lobbant, bár a 
szél kis híján megmentette ő kegyelmét, 
mert igen nehezen akart összejönni a 
tűzgyújtás. Végül csak elégettük a telet 
és a rossz gondolatokat, betegséget, 
sérelmeket. A téltemetők ezt követően 
forró tea segítségével melegedhettek 
át. Külön köszönjük az ácsi tűzoltóknak, 
hogy vigyáztak ránk és környezetünk 
biztonságára.

BALOGH ATTILA
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Április 1. – „BOLOND ÁPRILIS”
Április 1-je Hugó napja, a téli nap-

fordulótól számított századik nap, ezért 
népünk régente „száznapnak” is nevez-
te. Az „áprilist járatás”, „április bolondja” 
az ókori tavaszkezdő tréfás örömünne-
pekre vezethető vissza. Hozzánk talán 
német közvetítéssel került. Erre vall, 
hogy elsősorban városi és gyermek-
mulatság, a felnőtt falusi nép körében 
sohasem gyökeresedett meg.

Április első hétvégéje – A ROMA 
KULTÚRA NAPJA 
MAGYARORSZÁGON

A „cigányság szent ünnepének” ne-
vezte Choli Daróczi József a minden év 
áprilisának első hétvégéjén megrende-
zendő ROMA KULTÚRA NAPJÁt. A meg-
emlékezést első alkalommal 1993 ápri-
lisában tartották neves cigány művészek 

Budapesten a Magyar Írószövetség szék-
házában.

 
 Április 11. – JÓZSEF ATTILA 
SZÜLETÉSNAPJA – 1905; A KÖLTÉSZET 
NAPJA MAGYARORSZÁGON

Hazánkban 1964 óta József Attila 
születésnapján, április 11-én ünnepeljük 
A KÖLTÉSZET NAPJÁt. Ebből az alkalom-
ból minden évben irodalmi előadóes-
tekkel, könyvbemutatókkal, költőtalál-
kozókkal és -versenyekkel tisztelgünk a 
magyar líra előtt. Magyar klasszikus köl-
tők versei találhatók a Magyar Elektroni-
kus Könyvtár (MEK) honlapján.

 
Április 18. – NEMZETKÖZI MŰEMLÉKI 
NAP

Az UNESCO ICOMOS (International 
Council on Monuments and Sites) szer-
vezetének javaslatára április 18-át NEM-

ZETKÖZI MŰEMLÉKI NAPpá nyilvání-
tották. Először 1984-ben ünnepelték. E 
napon főleg azokra a műemlékekre hív-
ják fel a figyelmet, amelyek veszélyben 
vannak. Magyarország már a meghirde-
tés évében csatlakozott a kezdeménye-
zéshez. világörökség.lap.hu
 
 Április 22. – A FÖLD NAPJA

1970. április 22-én Denis Hayes ame-
rikai egyetemi hallgató mozgalmat indí-
tott el a Föld védelmében. Már mozgal-
mának megindításakor több mint 25 
millió amerikai állt mögé, ma pedig szin-
te az egész Földre kiterjed az általa kez-
deményezett mozgalom. Ezernél több 
szervezet vesz részt benne. A FÖLD 
NAPJA célja, hogy tiltakozó akciókkal 
hívják fel a figyelmet a környezetvé-
delem fontosságára. Magyarországon 
1990 óta rendezik meg.

Jeles napok márciusban
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